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Zápis z Ústřední konference delegátů odbornosti chovatelů holubů konané dne 

30. března 2013 v Pardubicích 

Jednání se zúčastnili pozvaní delegáti - z okresů: Benešov, Blansko, Brno, Břeclav, České 

Budějovice, Děčín, Havlíčkův Brod, Hodonín, Hradec Králové, Chrudim, Jeseník, Karviná, 

Kolín, Kutná Hora, Liberec, Litoměřice, Louny, Mělník, Nový Jičín, Nymburk, Olomouc, 

Opava, Ostrava, Pardubice, Pelhřimov, Písek, Plzeň, Praha, Praha – východ, Praha – západ, 

Přerov, Příbram, Sokolov, Strakonice, Svitavy, Šumperk, Tábor, Teplice, Třebíč, Uherské 

Hradiště, Ústí nad Orlicí, Vyškov, Zlín, Znojmo a Žďár nad Sázavou.   

delegáti - z klubů chovatelů holubů: bradavičnatých plemen holubů, brněnských voláčů, 

českých bubláků, českých čejek a lysek, českých rejdičů a pražských rejdičů středozobých, 

českých staváků, gigantů a výstavních holubů, chocholatých staváků, kingů, koburských skřivanů 

a římanů, moravských bagdet, moravských pštrosů, moravských voláčů sedlatých a moravských 

bělohlávků, německých výstavních holubů, ostravských bagdet, prácheňských káníků, rejdičů a 

racků, rysů, slezských plemen, strukturových holubů a velkých voláčů 

Omluveni zástupci okresů: Beroun, Česká Lípa, Chomutov, Jihlava, Kladno, Kroměříž, Most, 

Semily, Tachov, Trutnov a Ústí nad Labem, Vsetín 

Omluveni zástupci klubů chovatelů holubů: benešovských holubů, českých voláčů sivých, 

hýlů a norimberských skřivanů a rakovnických kotrláků 

Konference se nezúčastnili tito pozvaní delegáti z jednotlivých okresů: Bruntál, Český 

Krumlov, Domažlice, Frýdek – Místek, Cheb, Jablonec nad Nisou, Jičín, Jihlava, Karlovy Vary, 

Klatovy, Náchod, Plzeň - sever, Prachatice, Prostějov, Rakovník, Rokycany, Rychnov nad 

Kněžnou.   

Konference se nezúčastnili tito pozvaní delegáti Klubů chovatelů holubů: moravských 

moráků, pražských krátkozobých rejdičů a slepičáků  

Za ÚOK chovatelů holubů: Pavel Wieder, Ondřej Matouš, Jiří Holaň, Ing. Miroslav Otruba, 

Miroslav Petrovský a Bc. Alexandr Veselý.  

Omluvena: Drahomíra Hrubá 

Za revizní komisi ÚOK: František Král a Ing. Václav Krůta  

Omluven: Ivan Janoušek 

Schůzi zahájil předseda ÚOK Pavel Wieder. Po úvodním přivítání všech přítomných delegátů a 

zároveň omluvil z účasti předsedu ÚOK chovatelů králíků Petra Sirotka a předsedu ÚOK 

chovatelů drůbeže Jaroslava Bayera.  

mailto:holubi@cschdz.eu
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Ad. 1).  Zahájení + Schválení programu konference 
Pavel Wieder přivítal přítomné delegáty a zástupce chovatelských klubů. Seznámil je s účastí na 

dnešní konferenci a konstatoval, že z 28 pozvaných zástupců klubů chovatelů holubů je přítomno 

21 zástupců. 

 Ze 75 pozvaných delegátů (zástupců okresů) je přítomno 45 delegátů. Konstatoval, že jednání je 

usnášeníschopné.  

V dalším bodě seznámil přítomné s jednacím řádem. Tento řád byl přítomným předložen při 

prezenci a je přiložen v dokumentech na Sekretariátu ÚV ČSCH. 

Dále zopakoval účastníkům jednání způsob, jak používat hlasovací lístky. Zástupci klubů 

chovatelů holubů mají modré lístky s poradním hlasem, delegáti okresů mají hlasovací lístky 

s hlasem rozhodujícím barvy oranžové. 

Ad. 2). Schválení programu konference 
Dále pokračoval v seznámení přítomných s navrhovaným programem jednání a přednesl 

konferenci připravený program: 

Program:   
1). Zahájení 

2). Schválení programu konference 

3). Schválení jednacího řádu 

4). Volba mandátové, návrhové a volební komise 

5). Zpráva o činnosti sboru posuzovatelů holubů – Jiří Holáň 

6). Zpráva o činnosti komise pro standardy holubů – Miroslav Petrovský 

7). Zpráva o činnosti chovatelských klubů a financování odbornosti – Ondřej 

Matouš 

8). Zpráva o plemenných chovech – Ing. Miroslav Otruba 

9). Zpráva o činnosti holubářské sekce Evropského svazu a EV2012 Lipsko – Bc. 

Alexandr Veselý        

10). Zpráva o činnosti ÚOK CHH za rok 2012 – Pavel Wieder 

11). Zpráva revizní komise odbornosti – František Král 

12). Schválení volebního řádu 

13). Představení kandidátů do ÚOK a RK odbornosti chovatelů holubů 

14). Volby do ÚOK a RK 

15). Diskuse 

16). Usnesení 

17). Závěr 
Program konference byl přítomnými delegáty hlasováním schválen. 

 

Ad.  3). Schválení jednacího řádu 
V dalším bodě seznámil přítomné s jednacím řádem. Tento řád byl přítomným předložen při 

prezenci a je přiložen v dokumentech na Sekretariátu ÚV ČSCH. Jednací řád byl přítomnými 
delegáty schválen. 



Ad. 4). Volba mandátové, návrhové a volební komise 
V dalším bodě Pavel Wieder předložil delegátům návrhy na obsazení potřebných komisí, 

mandátové, návrhové a volební.  Za ÚOK chovatelů holubů navrhl do těchto komisí – mandátová 

– Ondřej Matouš, návrhová – Ing. Václav Krůta, volební – JUDr. Michal Danišovič a požádal o 

doplnění těchto komisí delegáty konference. 

Po doplnění a navržení byly hlasováním schváleny tyto komise:   
Mandátovou komisi ve složení – Ondřej Matouš, Stanislav Brückner a Miroslav Kafka 

Návrhovou komisi ve složení – Ing. Václav Krůta, Ing. Miroslav Otruba a Jaroslav Vlček st. 

Volební komisi ve složení – JUDr. Michal Danišovič, Ing. Karel Král a Jiří Ludvík 

Komise byly přítomnými delegáty hlasováním schváleny. 

Ad. 5). Zpráva o činnosti sboru posuzovatelů holubů – Jiří Holáň 
Zprávu přednesl Jiří Holaň: - Vážení pánové delegáti, srdečně vás zdravím a dovolte, abych vás 

informoval o práci a činnosti sboru posuzovatelů holubů v uplynulém období. Sbor posuzovatelů 

holubů má v současné době 84 členů a 9 uchazečů o funkci posuzovatele. Pozastavenou činnost 

mají 4 členové sboru. V minulém roce bylo pod hlavičkou svazu pořádáno přibližně 800 výstav 

všech stupňů a dá se říct, že na všech výstavách byli zastoupeni holubi a posuzovatelé holubů. Je 

potěšitelné, že během uplynulého období nebyla podána žádná oficiální stížnost ani připomínka 

ze strany chovatelů na posuzovatelský výkon. Ale to neznamená, že je vše v pořádku stále je co 

zlepšovat a to hlavně při pohledu a ujednocování názoru na typologii jednotlivých plemen citlivé 

posouzení a slovní vyjádření jednotlivých nedostatků. Za velmi důležitou považuji aktivní 

činnost posuzovatelů v práci jednotlivých klubů, kde se vytváří ucelený a jednotný názor a 

pohled na další vývoj a směr šlechtění plemen holubů, a to obzvlášť u plemen národních a 

šlechtění vzácných barevných a kreslených rázů. Pravidelné každoroční shromáždění a školení 

sboru posuzovatelů holubů se konalo 16. - 17. 3. 2013. v Pardubicích. Na tomto školení byla 

proškolena plemena holubů ze skupin holubů: slepičáků, bradavičnatých, barevných, voláčů, 

racků a rejdičů a dále byla proškolena metodika posuzování holubů Evropským způsobem. Na 

tomto shromáždění byly provedeny volby do vedení sboru posuzovatelů. Vedení sboru bylo 

zvoleno v tomto složení: předseda – Holaň Jiří, členové – Martin Smetana, Josef Brandejs, Karel 

Jirků, Jiří Sčebel. Komise si stanovila cíle pro příští období a to: Dále zlepšovat metodiku školení 

posuzovatelů, potřebu zapojení členů sboru do činnosti a práci jednotlivých klubů, intenzívně se 

věnovat novým uchazečům na funkci posuzovatele, vytvářet podmínky pro větší účast našich 

posuzovatelů v zahraničí a  neposlední řadě zlepšení mezilidských a přátelských vztahů mezi 

posuzovateli. V minulém roce se uskutečnila největší chovatelská přehlídka a to pořádáním 

Evropské výstavy v Lipsku. Na základě vysokého počtu přihlášených holubů bylo na tuto 

výstavu delegováno 5 posuzovatelů z naší republiky a to přátelé Pavel Wieder , Ing. Miroslav 

Kroft,  Bc. Alexandr Veselý, Ing. František Slepička, a Miroslav Petrovský. Usnesení 

shromáždění sboru mě pověřilo, abych na základě informací přítele Petržílky a Doc. Chrastila, 

zjistil a informoval dnešní konferenci o působení př. Petrovského při EV v Lipsku. Př. Miroslav 

Petrovský byl jmenován obmanem. Místopředseda EE přítel Jaroslav Kratochvíl mě o této 

záležitosti na můj telefonní dotaz informoval následovně. Na základě stížností některých 

německých posuzovatelů pro neplnění funkce obmana a v názorovém rozdílu na plemeno „Show 

homer“ byl nahrazen náhradníkem v této funkci. Údajně přítel Miroslav Petrovský nebyl o tomto 

kroku informován. Je zarážející, že o této skutečnosti nebyli informování ani naši pověření 

zástupci, kteří byli na výstavišti přítomni. Žádné oficiální stanovisko o této události v sekci 



holubi nebylo učiněno. Př. Miroslav Petrovský se k této věci jistě vyjádří. V září 2012 proběhlo 

mezinárodní školení posuzovatelů holubů v Německu, tohoto školení se za Českou republiku 

zúčastnili přítel Pavel Wieder a Jiří Holaň. Chtěl bych připomenout, že není možné, aby si 

účastníci takové to významné akce, kde účast je podmíněna posuzováním, na výstavách v rámci 

EE, naši posuzovatelé platili poplatky z větší části sami. Komise sboru posuzovatelů předloží 

návrh ÚOK k vyřešení toho problému. Snahou vedení sboru je vyškolit mladé a perspektivní 

posuzovatele tak, aby do budoucna dobře zastupovali v rámci struktur EE české holubářství. 

Jsem velmi potěšen současnou prací našich posuzovatelů na významných výstavách v zahraničí. 

Jsou to především kolegové přítel Slepička, Veltruský, Veselý, Sousedík, Wieder, Gajda a 

Kristek. Chtěl bych touto cestou kolegům poděkovat za vykonanou práci a mým přáním je, aby 

se jejich řady rozrostly o další členy sboru. Shromáždění sboru doporučilo ÚOK  k projednání 

návrh k zavedení posuzování Evropským způsobem. Již druhým rokem probíhá při školeních 

posuzovatelského sboru příprava k tomuto způsobu posuzování. Naší posuzovatelé musí být 

dobře odborně připraveni. Tento krok je v souladu s dikcí současného vzorníku plemen holubů a 

většina posuzovatelů jej přivítala. Osvojení tohoto modelu posuzování usnadní mnoha naším 

posuzovatelům práci, mimo naší republiku kde je tento systém posuzování delší dobu uplatňován. 

Je velmi chvályhodné, že posuzovatelé přispívají svými články do našeho odborného časopisu „ 

Chovatel“ za což jím patří dík. Závěrem mi dovolte poděkovat mým kolegům posuzovatelům za 

dobrou práci ve prospěch českého holubářství a v neposlední řadě stávajícímu týmu ÚOK, kde 

práce měla smysl, přinesla výsledky, vnesla atmosféru přátelství a dobrých vztahů. A 

v neposlední řadě patří poděkování Vám delegátům.  

Pavel Wieder vyzval Miroslava Petrovského o přednesení zprávy. 

Ad. 6). Zpráva o činnosti komise pro standardy holubů – Miroslav Petrovský 
Zprávu přednesl Miroslav Petrovský: - Národní komise standardů byla ustavena a schválena 2. 4. 

2011 na schůzi ÚOK chovatelů holubů v Litovli. Členy komise byli schváleni: M. Petrovský – 

předseda, Ing. Tomáš Sousedík, RNDr. Milan Tyller, Bc. Alexandr Veselý, Ing. Juraj Kafka a 

Jaroslav Šindelář – Kanada.  

Současně byly pojmenovány a schváleny základní úkoly NKS: 

1). Bylo přijato usnesení, že při tvorbě nových vzorníků našich plemen bude respektován model, 

který vydal Evropský svaz. Tento model byl na návrh M. Petrovského rozšířen o pozici – 

etologické znaky (životní projevy) u našich plemen, které doplňují, nebo i určují charakteristické 

plemenné znaky. 

2). Zpracovat názvosloví barev. 

3). Pro evropské školení posuzovatelů v Hradci Králové zpracovat nové vzorníky národních 

plemen a připravit jejich překlad do němčiny - splněno. 

K bodu 1). Nové vzorníky našich národních plemen byly zpracovány v úzké spolupráci 

s chovatelskými kluby, kterým bylo uloženo dodat své připomínky a návrhy k textům nových 

vzorníků. Dá se říci, že kluby se zhostily toho úkolu dobře a vzorníky dodaly v požadovaném 

termínu. 

Konečné znění vzorníků zpracoval Miroslav Petrovský ve spolupráci s Bc. Alexandrem Veselým 

a předsedou ÚOK Pavlem Wiederem. Vzorníkové kresby holubů jednotlivých plemen byly 

posouzeny a byly k nim zaslány ojedinělé připomínky. Kresby zajišťoval př. Jiří Holáň.   



Výhodou pro tuto náročnou a rozsáhlou práci byla možnost elektronické komunikace jak mezi 

zpracovateli, tak i s kluby. Vydání publikace se vzorníky a jejich rozdání na školení v Hradci 

Králové je možné považovat za náš úspěch, neboť byly příznivě přijaty v řadě zemí. 

K bodu 2).  Zpracováním názvosloví a genetiky barev byly pověřeni RNDr. Milan Tyller a Ing. 

Juraj Kafka, kteří odvedli velmi dobrou práci. Tyto materiály budou použity pro další 

publikování po příslušných korekturách. 

Komise spolupracovala na tvorbě nové směrnice pro uznávání nových plemen a zapsání nových 

barevných a kresebných rázů národních plemen okrasných a užitkových holubů.  

Na závěr je nutné zdůraznit některé úspěchy v práci členů komise standardů: 

Komise vydala a publikovala nový vzorník franckého bubláka a připravuje překlad textu 

vzorníku NVH.  

Komise využívala ve své práci i cenné připomínky Jaroslava Šindeláře, RNDr. Milana Tyllera, 

Ing. Juraje Kafky a také předsedy ÚOK Pavla Wiedera.  

Komise doporučuje v dalším období zpracování textu terminologie pro správné názvy exteriéru 

holubů potřebné pro posuzovatele.  

Pavel Wieder vyzval Ondřeje Matouše k přednesení zprávy. 

Ad. 7). Zpráva o činnosti chovatelských klubů a financování odbornosti – Ondřej 

Matouš 
Zprávu přednesl a na promítané prezentaci představil Ondřej Matouš:  

- čerpání rozpočtu v roce 2012: 

ČERPÁNÍ ROZPOČTU  ÚOK CHOH V ROCE 2012. 

NÁKLADY.     

ČÍSLO 

ÚČTU 

NÁZEV ÚČTU Plán 2012 Skutečnost 2012 

501 100  Spotřební materiál        2 000,00 Kč                   -  Kč  

501 701  PHM - benzín        3 000,00 Kč         2 401,00 Kč  

501 702  PHM - nafta                  -   Kč         1 500,00 Kč  

512 100  Cestovné zaměstnanců        2 000,00 Kč                   -   Kč  

512 400  Cestovné funkcionářů      46 500,00 Kč       32 426,00 Kč  

512 200  Cestovné funkcionářů -

zahraniční 

                 -   Kč         6 012,00 Kč  

513 300  Nákl. na reprezentaci -      10 000,00 Kč                   -   Kč  



občerstvení 

513 100  Ceny dary výstavy                  -   Kč            378,00 Kč  

518 100  Poštovné        2 000,00 Kč            490,00 Kč  

518 500  Ubytování                  -   Kč         3 200,00 Kč  

518 600  Nájemné        7 000,00 Kč                   -   Kč  

518 700  Ostatní služby           500,00 Kč                   -   Kč  

518 850  Veter. prevence v PCH      33 000,00 Kč       16 451,00 Kč  

523 100  Odměny funkcionářů      10 000,00 Kč         9 800,00 Kč  

524 200  Zdravotní pojištění - 

funkcionáři 

                 -   Kč            882,00 Kč  

NÁKLADY.    116 000,00 Kč       73 540,00 Kč  

 

VÝNOSY. 

    

ČÍSLO 

ÚČTU 

NÁZEV ÚČTU Plán 2012 Skutečnost 2012 

602 350  Vzdělávací fond      35 000,00 Kč       36 650,00 Kč  

649 300  Ostatní výnosy                  -   Kč            687,00 Kč  

VÝNOSY.      35 000,00 Kč       37 337,00 Kč  

CELKEM -81 000,00 Kč  -36 203,00 Kč  

 

Dále hovořil o pořádání Celostátní výstavy v roce 2012 - vystaveno 1916 holubů z toho 439 v 

plemenných chovech, úleva vystavovatelům, kteří v plemenných chovech měli za 4 vystavené 

holuby celkové náklady na plemenný chov 520,- Kč. Při Celostátní výstavě v roce 2011 bylo 

vystaveno 1155 holubů.  

Dále předložil zpracovaný návrh na „UDÍLENÍ CEN NA CELOSTÁTNÍCH VÝSTAVÁCH“. 

Mistr ČR – uděleno na 4 člennou kolekci, minimálně 3 vystavovatelé v plemeni (vyhodnocují se 

3 nejlepší kolekce) – další jsou vicemistři. Šampion výstavy - jednotlivci ve skupině holubů, 

jednoho plemene a barevného rázu z minimálně 20 kusů holubů. Vítěz národního plemene – 

nejvýše oceněné zvíře z minimálně 12-ti holubů. Všechna ocenění odsouhlasuje vedoucí 

posuzovatelů.  Jako další, je připraven předpis „Organizační řád základních a okresních 

organizací ČSCH“ – odbornosti chovatelů okrasných a užitkových holubů. Nutností pro jeho 



uvedení v platnost, je zavedení elektronického objednávání kroužků a členských známek. 

Organizační řád je již dva roky připraven. 

 Objednávky kroužků – ani po několika intervencích předsedy a místopředsedy ÚOK se 

nepodařilo zrušit usnesení ÚV ČSCH, které zrušilo možnost objednávek nánožních kroužků, 

chovatelským klubům.  

Klub českých rejdičů a pražských rejdičů středozobých – došlo k přejmenování tohoto klubu a 

narovnání vzájemných vztahů. 

Zástupci Klubu chovatelů holubů rejdičů a racků Jan Dostál a Dušan Pitrmoc reagovali. Vztahy 

nejsou narovnány a s tímto stavem nesouhlasí. Revizní komise odbornosti rozhodla a ÚOK 

chovatelů holubů vyzvala klub k přejmenování. S ustanovením klubu nesouhlasí a budou 

požadovat po konferenci, aby k tomu zaujala stanovisko. Po dohodě s řídícím schůze bylo další 

projednávání přesunuto do diskuse. 

 

Pavel Wieder vyzval Ing. Miroslava Otrubu k přednesení zprávy. 

Ad. 8). Zpráva o plemenných chovech – Ing. Miroslav Otruba 
Zprávu přednesl Ing. Miroslav Otruba: - Vážení přátelé, dovolte mi, abych Vás seznámil 

s výsledkem uznávacího řízení Plemenných chovů holubů, které proběhlo při národní výstavě 

ČSCH v Lysé nad Labem 16. - 18. 11. 2012. Směrnice pro uznávání  PCH  byla odsouhlasena na 

konferenci odbornosti 14. 4. 2012 v Čáslavi. 

Podle těchto schválených směrnic, byly 8 členné kolekce holubů jednotlivých chovatelů umístěny 

za sebou a v samostatné expozici PCH.  

Posouzení provedli posuzovatelé, kteří posuzovali jednotlivá plemena, kresebné a barevné rázy 

ve všeobecné expozici.  Čísla kroužků včetně bodů, byla zapsána na soupisový arch. Tento arch, 

podepsal vedoucí sboru posuzovatelů Jiří Holáň a člen ÚOK zodpovědný za uznávání PCH 

Otruba Miroslav. 

Celkem bylo přihlášeno 55 kolekcí, 15-ti plemen. Národní plemena prezentovalo celkem 9 

plemen s 48 kolekcemi. První část uznávacího řízení splnilo celkem 49 kolekcí. Druhé kolo a to 

dodání rodokmenů vystavených holubů s žádostí o uznání PCH splnilo celkem 42 kolekcí, (jedna 

kolekce je v řízení).   

Bodový limit splnilo 51 kolekcí, podmínky složení kolekce dle věku a pohlaví nesplnila jedna 

kolekce. Administrativní podmínky dodání rodokmenů a žádosti nesplnilo 7 kolekcí. 

Všem úspěšným držitelům PCH  přeji hodně chovatelských úspěchů a gratuluji k dosaženému 

ocenění jejich chovatelské a šlechtitelské práce.  Těm co neuspěli, děkuji za snahu a vyslovuji 

podporu v další snaze ve šlechtění a chovatelském snažení. 

 

Ad. 9). Zpráva o činnosti holubářské sekce Evropského svazu a EV2012 Lipsko – 

Bc. Alexandr Veselý  

Zprávu přednesl Bc. Alexandr Veselý: - vyzvedl naši účast na Evropské výstavě v Lipsku 2012, 

kde jsme měli v sekci holubi třetí nejlepší zastoupení. Informoval o přípravách naší účasti, o 

zajištění reprezentativních voliér zdarma pro české kluby, pohovořil o činnosti kontaktní osoby 

na této akci a přidělených kompetencích, vybídl k další aktivitě klubů na mezinárodní scéně, 

neboť tam je jádro mezinárodní činnosti, dále pohovořil o uznávacím řízení českých plemen. Po 

zařazení českého bubláka na Seznam plemen okrasných holubů Evropského svazu, se u 



příležitosti EV v Lipsku podařilo vést se Standardovou komisí EE v čele s prezidentem Jean-

Louis Frindelem úspěšná jednání o zařazení pražského rejdiče středozobého na seznam. Jeho 

konečný zápis bude proveden po letošním Generálním zasedání EE ve Švýcarsku v květnu 2013. 

Mezinárodnímu uznání plemene předcházela dlouhá řada jednání, vypracování prezentace o 

tomto plemeni za využití informací z Rakouska, ze Slovenska, Německa a literárních děl z 

českého prostředí, kde byl pražský rejdič středozobý vymezen jak historicky, tak i stěžejními 

znaky. Tyto byly dokumentovány fotograficky a popsány v českém a německém jazyce.  Výběr 

holubů byl určen na Celostátní výstavě Lysá 2012, kde provedli členové ÚOKCH z 

předvedených cca 30 zástupců plemene výběr 8 zástupců (+ 1 náhradník). Následně byli PRS 

prezentováni v Lipsku ve voliéře. Jejich uznání bezpochyby přispělo umístění vedle pražských 

rejdičů krátkozobých, kdy jsou deklarováni jako středozobá forma pražského rejdiče. V Lipsku 

dále bylo pokračováno v jednání o zanesení české čejky rousné a hladkonohé na Seznam plemen 

okrasných holubů Evropského svazu.  Jednání s vedením Standardové komise EE se za Českou 

republiku účastnili předseda ÚOK Pavel Wieder garant Bc. Alexandr Veselý, posuzovatel ing. 

František Slepička a člen standardové komise Jaroslav Šindelář. Evropská komise vybrala z 

vystavených čejek trojčlenné kolekce, na kterých jsme probrali rozlišovací znaky, které byly u 

hladkonohých jednoznačné, u rousných již méně, hloubka postoje, velikost postav, zadní partie 

atd. však rozdílné byly.   Konečné rozhodnutí ve věci českých čejek má padnout v květnu na 

generálním zasedání EE.  

Dále poděkoval všem spolupracovníkům. Vyzvedl význam publikace o českých národních 

plemenech, kterou vydala ÚOKCH, neboť je to kniha napsaná též v němčině, což otevírá našim 

plemenům dveře do Evropy, resp. do světa. Do budoucna žádá přehodnotit vysílání našich 

zástupců na mezinárodní školení posuzovatelů holubů. Z České republiky by se měla účastnit 

vždy aspoň čtveřice oficiálních zástupců, na jejichž náklady by mělo být přispěno z rozpočtu 

ÚOKCH.  

 

Ad. 10). Zpráva o činnosti ÚOK CHH za rok 2012 – Pavel Wieder 

Předseda ÚOK konstatoval, že  je ho zpráva je souhrn činností na kterých ÚOK pracovala 

v minulém volebním období: 

A. Legislativa 

1). Organizační řád odbornosti chovatelů holubů  

2). Statut sboru posuzovatelů holubů  

3). Směrnice pro výuku a vzdělávání adeptů  

4). Směrnice pro posuzování holubů na výstavách  

5). Směrnice pro uznávání plemenných chovů holubů  

6). Směrnice pro uznávání nový plemen a barevných rázů národních plemen   

7). Směrnice pro hodnocení posuzovatelů – nebyla přijata sborem posuzovatelů 

 

 



Rozpracované - 

8) Organizační řád odbornosti pro okresní a základní organizace a chovatelské kluby (evidence 

kroužků)  

9) Směrnici pro specializaci posuzovatelů 

B. Uspořádání mezinárodního školení posuzovatelů v Hradci Králové v září 2011Zhotovení a 

vydání brožury „ Národní plemena okrasných holubů ČR“ 

C. Zabezpečení podkladů a vyjednání zařazení národních plemen do evropského seznamu 

plemen: Český bublák, Pražský rejdič středozobý ,Česká čejka – je v jednání  

D. Otočení nepříznivého vývoje počtu plemenných chovů holubů, Nárůst oproti r. 2011 -12 o 

21 %  

E. Zpracována evidence početních stavů národních plemen a jejich rázů  

Určení  vzácných  a ohrožených rázů národních plemen holubů.  

Zpracování a vydávání vzorníku jednotlivých plemen v časopise Chovatel. 

F. Organizační zabezpečení vystavených holubů v počtu 980 ks na EV v Lipsku a vyjednání 

umístění 10 propagačních voliér na této výstavě 

G. Organizace akcí 

Zorganizování dvou Ústředních konferencí odbornosti, dvou Aktivů chovatelských klubů, dvou školení 

posuzovatelů a adeptů a šesti zasedání ÚOK s 93 % účastí. 

H. Navázána výborná spolupráce s odbornostmi drůbeže a králíků  

CH. Vyjednání přidělení zdrojů pro odbornost holubů ve výši 323 000 Kč na rok 2013  

Na závěr své zprávy konstatoval, že za práci, kterou končící ÚOK odvedla, se nemusí stydět. Plně 

se osvědčila týmová práce její členů, kde nebyl místo pro osobní antipatie a ÚOK pracovala jako 

sourodý celek s tahem na branku.  

 

Ad. 11). Zpráva revizní komise odbornosti – František Král 
Zápis o provedené revizi činnosti a hospodaření komise odbornosti ÚOK okrasných a užitkových 

holubů za rok 2012. 

Revize byla provedena dne 25. března 2013 v sekretariátu ÚV ČSCH za účasti: 

František Král – předseda revizní komise, Ing. Václav Krůta – člen revizní komise 



Tomáš Marušák – tajemník ÚOK chovatelů holubů 

Program revize:  

1.) Kontrola činnosti ÚOK chovatelů holubů 

2.) Kontrola hospodaření a účetních dokladů 

3.) Řešení stížností 

4.) Doporučení 

Ad 1.) Kontrola opatření a činnosti ÚOK chovatelů holubů 

V roce 2012 se uskutečnily tři schůze ÚOK. Uskutečnila se konference odbornosti chovatelů 

holubů a jednání se zástupci klubů chovatelů holubů. 

Ze schůzí jsou pořizovány zápisy, které obdrží všichni členové ÚOK a RK v elektronické 

podobě. Zápisy jsou pravidelně zveřejňovány na webových stránkách ČSCH.    

V březnu se konalo pravidelné školení posuzovatelů a adeptů a přijímací pohovory nových 

adeptů.  

V roce 2012 bylo objednáno 164. 192 kusů nánožních kroužků.  

V uplynulém období byly přijaty Ústřední odbornou konferencí delegátů odbornosti chovatelů 

holubů tyto předpisy: 

a). Organizační řád odbornosti chovatelů holubů – schváleno 28. září 2010 

b). Statut sboru posuzovatelů okrasných a užitkových holubů – schváleno 28. září 2010 

c). Směrnice pro výuku a vzdělávání adeptů – schváleno 24. března 2012   

d). Směrnice pro posuzování holubů na výstavách ČSCH – schváleno 24. března 2012 

e). Směrnice pro uznávání plemenných chovů holubů – schváleno 14. dubna 2012 

f). Směrnice pro uznávání nových plemen – schváleno 14. dubna 2012  

g). Směrnice pro kategorizaci posuzovatelů – nebyla přijata 

Ad 2.) Kontrola hospodaření a účetních dokladů 

Revizní komise provedla na základě předložených dokladů kontrolu hospodaření ÚOK za rok 

2012. 

 ÚOK vykázala náklady na činnost v roce 2012 ve výši 85. 811,- Kč, výnosy ve výši  

37. 337,- Kč. Celkem vykázaná ztráta ve výši - 48. 474,- Kč. 

Byly kontrolovány čísla účtů: 512100, 512200, 513100, 518500, 518850, 523100, 

524200,602350, 649120 a nebylo shledáno rozdílu. 



Vybrané ukazatele: 

NÁZEV ÚČTU   PLÁN    SKUTEČNOST 

Cestovné funkcionářů   46. 500,- Kč   38. 438,- Kč 

Ubytování a nájemné     7. 000,- Kč     7. 340,- Kč 

Veterinární prevence PCH   33. 000,- Kč   16. 451,- Kč 

Odměny funkcionářů    10. 000,- Kč    9. 800,- Kč 

Byla provedena kontrola odvodu posuzovatelů do vzdělávacího fondu za rok 2011.  

Dále byl kontrolován odvod posuzovatelů do vzdělávacího fondu za rok 2012 - termín pro 

zaplacení poplatků a odevzdání výkazů do tohoto fondu byl stanoven do 16. března 2013. 

Do data revize nebyly uhrazeny poplatky, nebo nebyly poukázány finanční prostředky 

od těchto posuzovatelů: Jaroslav Cintl (dlouhodobá nemoc výkaz, neuhrazeno), Otakar Dvořák 

(neposuzoval), Ing. Milan Havlík (neuhrazeno), Mgr. Luboš Kožíšek (výkaz, neuhrazeno), 

Roman Kučera (výkaz, neuhrazeno), Miroslav Mašata (výkaz, neuhrazeno), Juraj Pažák (výkaz), 

Ing. Jiří Veltruský (výkaz, neuhrazeno). 

Ad 3.) Řešení stížností 

Revizní komise obdržela za rok 2012 stížnost k řešení – Stížnost Klubu chovatelů holubů rejdičů 

a racků podanou Janem Dostálem. Zápis o řešení stížnosti je přílohou této zprávy. Stížnost byla 

projednávána 17. července 2012. 

Doporučení revizní komise odbornosti projednala ÚOK chovatelů holubů na svém jednání dne 

14. listopadu 2012 a bylo přijato. 

Ad 4.) Doporučení: 

1. Revizní komise odbornosti doporučuje posuzovatelům holubů přesnější vykazování počtu 

posouzených výstav a odvedených finančních prostředků do vzdělávacího fondu. 

2. Na základě platných Stanov ČSCH předkládat a schvalovat návrh rozpočtu ÚOK Konferenci 

delegátů odbornosti chovatelů holubů. 

3. Dle zjištěných dokladů o nezaplacení příspěvků do vzdělávacího fondu ÚOK chovatelů 

holubů, výše jmenovaným posuzovatelům pozastavit činnost posuzovatele do doby vyrovnání 

tohoto příspěvku. 

Zprávu projednala a schválila revizní komise ÚOK chovatelů holubů dne 25. března 2013: 

 František Král předseda RK ÚOK chovatelů holubů a Ing. Václav Krůta  člen  

Pavel Wieder poděkoval za přednesené zprávy a vyzval přítomné k diskusi k předloženým 

zprávám. 



Dušan Pitrmoc, delegát okresu Sokolov – znovu otevřel problematiku nově vzniklého Klubu 

chovatelů holubů českých rejdičů a pražských středozobých rejdičů, jak bude postupováno při 

tvorbě vzorníků. Na evropskou výstavu byla přislíbena možnost prezentace pražského 

středozobého rejdiče – holubi byli vybrány jen z Klubu chovatelů holubů českých rejdičů a 

pražských středozobých rejdičů. Revizní komise nepřizvala stěžovatele k projednávání stížnosti. 

V obou klubech, jak rejdičů a racků, tak výše jmenovaném klubu jsou chovatelé těchto plemen. 

Jak budou oba kluby financovány. 

 Reagoval Pavel Wieder – kluby se financují z vlastních zdrojů. Na celostátní výstavě byli 

vybráni holubi podle kvality. ÚOK chovatelů holubů nerozlišovala od koho, z jakého klubu jsou 

představení holubi. Úspěchem bylo zařazení tohoto plemene na seznam plemen EE. Rozhodování 

revizní komise odbornosti – revizní komise postupovala nezávisle dle svého uvážení. Návrhy 

změn vzorníků jsou postupovány v souladu s platnými směrnicemi komisi pro standardy. 

Reagoval František Král – revizní komise odbornosti postupovala podle předpisů. Vyjmenoval 

všechny podklady, které použili pro řešení této stížnosti. 

Doplnil Slavibor Petržílka – vyjmenoval, jak byli kluby zakládané a ustavované. 

Reagoval Bc. Alexandr Veselý – nic nebrání vzniku specializovaných klubů, pro jedno nebo více 

plemen. Oba kluby mohou přece působit společně. 

 

Dr. Sylvestr Chrastil – pochválil vydání publikace, která není ale ve všech podstatných věcech 

vždy dobře. Vzorníky – vytváření nových vzorníků, ne vždy pro aktuální plemena. Evropská 

výstava v Lipsku – ne vše bylo dobře na této výstavě: zaklecování holubů na dvě patra, naši 

posuzovatelé posuzovali všechna plemena jen ne národní, podle toho taky dopadlo posouzení. 

Propagační voliéry – dobrý počin pro prezentaci, ale ne všechna plemena odpovídala našim 

vzorníkům. Vznesl dotaz na ÚOK chovatelů holubů jak tyto závěry hodnotila. 

Reagoval Pavel Wieder – je to subjektivní názor Dr. Chrastila, jsem opačného názoru.  

 

Ing. Karel Pivoňka, delegát okresu Benešov – připomněl pořádání plemenných chovů, klecné za 

plemenné chovy. Dále zmínil posuzování holubů, přidělování bodů a cen na výstavách. 

Reagoval Bc. Alexandr Veselý – připomněl školení jednotlivých plemen, jak probíhá v SRN, kde 

přední chovatelé každý rok diskutují na speciálních setkáních o daném plemeni. 

Reagoval Jiří Holaň – je na klubech, aby si posuzovatele, odborníka na jednotlivá plemena lépe 

vybírali. Posuzovatelský sbor je nadále školen a vzděláván. 

Reagoval Tomáš Marušák, tajemník ÚOK chovatelů holubů – poplatky za PCH někteří chovatelé 

uhradili špatně a bude dodatečně vyřízeno. V dopise pro vystavovatele byli na způsob platby 

upozorněni. Ing. Pivoňka převzal vratku za PCH před touto konferencí. 

Svetozár Polerecký, delegát okresu Strakonice – zmínil se o dravcích a škodách na holubech. 

Posuzovatelé by měli být více vzděláváni o plemenech rejdičů. 

 

Reagoval Jiří Holaň – Česká republika je svázaná evropskou legislativou k ochraně dravců. 

V žádném případě nedojde nikdy k odchytu, nebo odlovu dravců. Za sebemenší porušení této 

legislativy na ochranu dravců následují tvrdé sankce. 

 

MVDr. Václav Ráček – zmínil se o posouzení pražských krátkozobých rejdičů na výstavě 

v Lipsku. Holubi byli posouzeni špatně, někdy i obráceně, přednosti jako vady. Vznesl dotaz, jak 



byli posuzovatelé rozdělení na jednotlivá plemena holubů. Náš zástupce v EE, by měl reagovat 

na dalším jednání. 

Reagoval Bc. Alexandr Veselý – je to problém jako na výstavě v Nitře. Vedoucí posuzovatel 

rozdělí plemena podle svého uvážení. Na naši žádost, aby čeští posuzovatelé posuzovali naše 

plemena, nebylo ze strany EE reagováno. Naše připomínky k posouzení, by se napříště měli řešit 

přímo v průběhu výstavy.  

 

Miroslav Petrovský – předal písemné stanovisko předsedovi ÚOK chovatelů holubů Pavlovi 

Wiederovi a předsedovi sboru posuzovatelů Jiřímu Holaňovi k jeho působení na EV v Lipsku a 

delegátům obšírně popsal vzniklou situaci. Ze strany vedení výstavy nebylo vše v pořádku a 

nebyli předané všechny potřebné písemnosti. Problém vznikl u plemene „Show homer“ – 

nesouhlasil přidělit šampiona na plemenné znaky, které neodpovídají danému plemeni. 

V průběhu výstavy mi nikdy nebylo sděleno, že došlo k odvolání nebo nějakému pochybení. 

Slavibor Petržílka, delegát okresu Louny – v hodnocení činnosti ÚOK chovatelů holubů není 

zmíněna činnost s mládeží. 

 

Reagoval Pavel Wieder – Drahomíra Dufková, která měla tuto činnost na starosti, se omluvila ze 

zdravotních důvodů. Výsledky byly publikovány, na kolech olympiády se zúčastnilo málo 

holubářů. Pracovní komise byla ustanovena ÚV ČSCH. Plán práce s mládeží je zpracován, nikdy 

se ale nerealizoval. Na posledním jednání valné hromady ČSCH bylo schváleno, že komise pro 

práci s mládeží bude postavena na úroveň ÚOK , tudíž tuto činnost půjde mimo ÚOK.  

 
Slavibor Petržílka, delegát okresu Louny – požádal o zdůvodnění, proč je na webových stránkách 

seznam funkcí a jména v německém jazyce a proč je tam vlajka SRN. 

Reagoval Pavel Wieder – stránky se budou upravovat a budou i v českém jazyce, byla to 

iniciativa tajemníka komise, stránky jsou zobrazovány rovnou ze stránek EE. V německém 

jazyce je i odkaz v drůbežářské sekci. 

  

Jiří Ludvík, delegát oblasti Brno – špatná zpáteční doprava zvířat z Lipska – zapomenutá zvířata. 

Jako další vznesl dotaz na plastové kroužky pro holuby – projednáváno na konferenci chovatelů 

drůbeže. 

Reagoval Pavel Wieder – drůbežáři nejsou spokojeni s plastovými kroužky, uvažuje se o 

přechodu k jinému výrobci a to k německé firmě Stengel. O konečném řešení této věci musí 

rozhodnout ÚV ČSCH, jde o ekonomickou záležitost, která naráží na podepsanou smlouvu mezi 

ÚVČSCH a dosavadním zhotovitelem, toto přísluší k projednání ÚV ČSCH.  

 

Ad. 12). Schválení volebního řádu 
Pavel Wieder, řídící schůze předal slovo JUDr. Michalovi Danišovičovi. 

Po kontrole přítomných delegátů (přítomno 45 delegátů) přistoupil JUDr. Michal Danišovič 

ke schválení volebního řádu. Vyzval přítomné k připomínkám, předložený Volební řád navrhuje 

zvolit 5 členů do ÚOK chovatelů holubů a do RK odbornosti 2 členy - více kandidátů se 

nepřihlásilo, možné doplňující volby do RK jsou na příští konferenci odbornosti v roce 2014.  

MVDr. Václav Ráček vznesl připomínku k volebnímu lístku, znovu je navrhováno sdružení 

kandidátů a potom ti ostatní. 



Dr. Sylvestr Chrastil pro nesouhlas s takto připraveným hlasovacím lístkem a z jeho pohledu na 

nedemokratičnost volby odstoupil z kandidátky pro volby do ÚOK chovatelů holubů. Omluvil se 

zároveň těm, co by ho případně volili.  

 

MVDr. Václav Ráček se připojil k Dr. Sylvestru Chrastilovi a ze stejných důvodů odstoupil 

z kandidátky pro volby do ÚOK chovatelů holubů. Omluvil se těm, co by ho případně volili.  

 

Po vysvětlení připomínek se přistoupilo ke schválení volebního řádu. Hlasováním delegátů byl 

volební řád schválen. Hlasování delegátů – 40 pro, 2 proti 3 se zdrželi. 

JUDr. Michal Danišovič připomněl delegátům, že pokud bude, na hlasovacím lístku zaškrtnut, 

Dr. Chrastil, nebo MVDr. Ráček, tento hlas je považován za neplatný.  

 

Ad. 13). Představení kandidátů do ÚOK a RK odbornosti chovatelů holubů 
JUDr. Michal Danišovič pokračoval v dalším jednání podle programu konference a podle 

schváleného volebního řádu představením jednotlivých kandidátů podle bodu číslo 7 schváleného 

volebního řádu. Všechny dotazníky byly doručeny ve stanoveném termínu, splňovaly všechny 

náležitosti a představení kandidátů je zapsáno ve zkrácené verzi: 

Jako první představil kandidáty do ÚOK chovatelů holubů: 

Holaň Jiří – navrhuje ho ZO ČSCH Ludgeřovice, doporučuje ho ZO ČSCH Ludgeřovice a OO 

ČSCH Opava, chovatel holubů anglických voláčů, je posuzovatelem holubů, členem ÚOK, člen 

klubu chovatelů holubů velkých voláčů a klubu chovatelů holubů chocholatých staváků, povolání 

– lesník, člen ČSCH od roku 1962. 

JUDr. Michal Danišovič vyzval kandidáta k představení a k doplnění informací.  

Chrastil Sylvestr, Dr. – odstoupil z kandidátky 

 Kristek Jiří – navrhuje ho ZO ČSCH Rapotín a OO ČSCH Šumperk, doporučuje ho ZO ČSCH 

Rapotín a OO ČSCH Šumperk, chová holuby rysy a slezské voláče černé tygry, je posuzovatelem 

holubů, vykonává funkci předsedy ZO ČSCH Rapotín, vzdělavatel klubu chovatelů holubů rysů, 

člen klubu chovatelů holubů rysů, povolání – strojvedoucí, nyní důchodce, člen ČSCH od roku 

1962. 

JUDr. Michal Danišovič vyzval kandidáta k představení a k doplnění informací. Přítomné vyzval 

k dotazům na kandidáta. Žádné další doplnění ani dotazy nebyly vzneseny.   

Matouš Ondřej – navrhuje ho ZO ČSCH Milovice, doporučuje ho ZO ČSCH Milovice a OO 

ČSCH Nymburk, chová holuby giganty, dragouny a poštovní holuby, zastává funkci jednatele 

Klubu chovatelů holubů gigantů, zastává funkci jednatele OO ČSCH Nymburk, člen ÚOK, člen 

klubu chovatelů holubů gigantů a ostatních výstavních holubů, povolání – ředitel výstaviště Lysá 

nad Labem, člen ČSCH od roku 1992. 

JUDr. Michal Danišovič vyzval kandidáta k představení a k doplnění informací. 

Pitrmoc Dušan – navrhuje ho ZO ČSCH Kynšperk nad Ohří, doporučuje ho ZO ČSCH 

Kynšperk nad Ohří a OO ČSCH Sokolov, chová holuby prácheňské káníky, české rejdiče a ruské 

postavové rejdiče více plemen, zastává funkci jednatele Klubu chovatelů holubů rejdičů a racků, 



je členem výboru ZO ČSCH Kynšperk nad Ohří, člen klubu chovatelů holubů rejdičů a racků, 

povolání – soukromý podnikatel, člen ČSCH od roku 1984. 

JUDr. Michal Danišovič vyzval kandidáta k představení a k doplnění informací. Žádné dotazy od 

delegátů nebyly vzneseny.   

Ráček Václav, MVDr. – odstoupil z kandidátky 

Veselý Alexandr, Bc. – navrhuje ho ZO ČSCH Rajhrad, doporučuje ho ZO ČSCH Rajhrad a OO 

ČSCH Brno, chová holuby strukturové a voláče, je posuzovatelem holubů, člen klubu chovatelů 

strukturových holubů, člen klubu kudrnáčů v SRN, je členem ÚOK, povolání – státní 

zaměstnanec, člen ČSCH od roku 1992. 

JUDr. Michal Danišovič vyzval kandidáta k představení a k doplnění informací. Žádné dotazy od 

delegátů nebyly vzneseny.   

Wieder Pavel – navrhuje ho ZO ČSCH Opava 1, doporučuje ho ZO ČSCH Opava 1 a OO ČSCH 

Opava, chová holuby slezské voláče, je posuzovatel holubů, zastává funkci poradce chovu 

v Klubu chovatelů holubů slezských plemen a ostravských bagdet, je předsedou ÚOK, člen klubu 

chovatelů holubů slezských plemen holubů, povolání – ředitel, spolumajitel zemědělské firmy, 

člen ČSCH od roku 1974. 

 JUDr. Michal Danišovič vyzval kandidáta k představení a k doplnění informací.  Žádné dotazy 

od delegátů nebyly vzneseny.   

Dále JUDr. Michal Danišovič představil kandidáty do RK odbornosti chovatelů holubů: 

Krůta Václav, Ing. - navrhuje ho OO ČSCH Plzeň, doporučuje ho ZO ČSCH Tymákov a OO 

ČSCH Plzeň, chová holuby české staváky, je posuzovatelem holubů, předseda OO ČSCH Plzeň, 

člen RK ÚOK chovatelů holubů, člen klubu chovatelů holubů českých staváků, povolání – 

v současné době důchodce, člen ČSCH od roku 1970. 

JUDr. Michal Danišovič vyzval kandidáta k představení a k doplnění informací. 

Ing. Václav Krůta doplnil – připomněl své působení v OO ČSCH Plzeň. Žádné dotazy od 

delegátů nebyly vzneseny.   

 Vízek Oldřich - navrhuje ho OO ČSCH Nymburk, doporučuje ho ZO ČSCH Poděbrady a OO 

ČSCH Nymburk, chová holuby české čejky a brněnské voláče, vykonává funkci předsedy OO 

ČSCH Nymburk a funkci předsedy KS ČSCH Středočeského kraje, jednatel ZO ČSCH 

Poděbrady, člen klubu chovatelů holubů českých čejek a lysek a brněnských voláčů, povolání – 

pracující důchodce, stavební technik, člen ČSCH od roku 1960. 

JUDr. Michal Danišovič vyzval kandidáta k představení a k doplnění informací. Žádné dotazy od 

delegátů nebyly vzneseny.   

JUDr. Michal Danišovič znovu vysvětlil náležitosti kolem voleb a zahájil volby. Požádal členy 

volební komise o spolupráci.  

Řídící schůze Pavel Wieder vyhlásil přestávku na volby. Po přestávce navrhl začít diskusi a po 

sečtení hlasů jí přerušit a vyhlásit výsledky voleb. 



Ad. 15). Diskuse 
Pavel Wieder a Jiří Holáň – předali ocenění Mistr ČR v chovu holubů na rok 2013 – 2014 – 

Pavlu Bartákovi, Stanislavu Brücknerovi a Karlovi Šmachovi. Za nepřítomného Karla Šmacha 

převzal ocenění Ing. Miroslav Otruba. 

 

Ing. Václav Krůta, delegát oblasti Plzeň – v minulém roce kritizoval poplatky na CV Lysá nad 

Labem, v roce 2012 byli snížené poplatky za klecné, naopak kritizoval udílení šampionů a mistrů 

jen diplom je málo. Dále kritizoval zaklecování holubů na Evropské výstavě v Lipsku na dvě 

řady. Dále poznamenal, že na OO ČSCH proběhla diskuse na téma evropské posuzování, ne 

všichni jsou pro evropský způsob posuzování. Navrhl zvýšení a roztřídění bodové hranice 

minimálně o jeden bod.  

Jaromír Kropáček, delegát okresu Pardubice – nechápe, proč se kroužky nemohou objednávat 

přes kluby, měla by být zajištěna včasnost dodávání kroužků. PCH – ne moc vhodné rozdělit 

zvlášť PCH a ostatní holuby, posuzovatelé dopředu vědí, že posuzují plemenné chovy. 

Pavel Wieder – přerušil diskusi a předal slovo předsedovi volební komise JUDr. Michalovi 

Danišovičovi  

 

Ad. 14). Volby do ÚOK a RK 
JUDr. Michal Danišovič, předseda volební komise – Po sečtení hlasů vyhlásil výsledky voleb do ÚOK 

chovatelů holubů RK odbornosti chovatelů holubů. Volební komise ve složení JUDr. Michal Danišovič, 

Ing. Karel Král a Jiří Ludvík konstatovala, že sečetla hlasy pro jednotlivé kandidáty. Přítomno hlasování 

bylo 45 delegátů s hlasem rozhodujícím, hlasovalo 45 delegátů. Ze 45 odevzdaných hlasovacích lístků byl 

dva lístky neplatné. 

Výsledky voleb do ÚOK chovatelů holubů: 

Pořadí Jméno Příjmení Celkem 

1 Jiří Holaň 39 

2 Jiří Kristek 39 

3 Ondřej Matouš 38 

4 Dušan Pitrmoc 15 

5 Alexandr Veselý, Bc. 35 

6 Pavel Wieder 39 

 

Výsledky voleb do RK odbornosti chovatelů holubů: 

Pořadí Jméno Příjmení Celkem 



1 Václav Krůta, Ing. 42 

2 Oldřich Vízek 43 

 

Novými členy ÚOK  se stali: Jiří Holaň, Jiří Kristek, Ondřej Matouš, Alexandr Veselý, Bc. a 

Pavel Wieder. Novými členy RK odbornosti chovatelů holubů se stali: Václav Krůta, Ing. a 

Oldřich Vízek.  

Z počtu 45 hlasů delegátů, bylo zapotřebí ke zvolení 23 hlasů delegátů. Hlasovací lístky byly 

všechny podepsány volební komisí, a budou v zalepené obálce uloženy na sekretariátu ÚV 

ČSCH. 

 JUDr. Michal Danišovič popřál nově zvolené ÚOK chovatelů holubů hodně zdaru v jejich 

nelehké práci a ukončil svojí práci jako předsedy volební komise. Poděkoval všem členům 

komise za odvedenou práci a předal slovo Pavlovi Wiederovi. Ten pak poděkoval volební komisi 

za skvěle zvládnutou práci.  

 
Dále Pavel Wieder poděkoval delegátům za zvolení a v krátkosti představil, co budou mít 

jednotliví členové ÚOK na starosti. Komise pro práci s mládeží bude podle usnesení valné 

hromady pracovat na úrovni odborné komise, proto ÚOK chovatelů holubů nepřísluší zasahovat 

do jejích pravomocí. Samozřejmě se bude ŮOK chovatelů holubů metodicky podílet formou 

odborných přednášek. ÚOK chovatelů holubů bude i nadále využívat elektronickou komunikaci 

formou videokonferencí, je zde možná úspora finančních prostředků.  

Jiří Kristek – bude mít na starosti plemenné chovy a šlechtění 

Bc. Alexandr Veselý – bude zastávat funkci předsedy standardové komise a zastupování v EE 

Jiří Holaň – bude zastávat funkci jako v předchozím období, předseda komise sboru posuzovatelů  

Ondřej Matouš – bude zastávat funkci jako v předchozím období, finance, organizace klubů a 

okresních odborných komisí, výstavnictví. Je třeba více finančních prostředků na šlechtění, 

plemenitbu a výstavnictví. Jako jeho hlavním úkolem v tomto volebním období je zlepšení 

fungování okresních odborných komisí. 

Pavel Wieder – bude zastávat funkci předsedy ÚOK chovatelů holubů 

 

Vyzval nově zvolené členy revizní komise k doplnění. 

Oldřich Vízek, člen revizní komise odbornosti – chce navázat na práci revizní komise a provádět 

další kontroly. 

 

Ad. 15). Diskuse 
 

Dušan Pitrmoc, delegát okresu Sokolov – požádal shromáždění delegátů o rozhodnutí, zda 

ustanovení Klubu českých rejdičů a pražských středozobých rejdičů je v souladu s legislativou. 

Pavel Wieder – konference nemá určitě všechny informace, ÚOK chovatelů holubů se bude tímto 

problémem dále zabývat. 

Karel Tihelka, delegát okresu Zlín – vznesl dotaz na zastoupení jednotlivých okresů, oblastí nebo 

městských organizací – kolik členů a jaký je poměr při zastupování jednotlivých delegátů, kolik 

členů jaký delegát zastupuje. Jako další informoval o školení staváků - malá účast posuzovatelů, 



mělo by se to zlepšit. Vyzval předsedu sboru posuzovatelů k zajištění větší účasti posuzovatelů 

na těchto školeních. 

Reagoval Pavel Wieder – okres zastupuje vždy jeden delegát, jeden hlas za okres, oblast. 

Reagoval Jiří Holaň – český stavák je za posledních několik let nejčastěji školeným plemenem 

holubů, na příští rok je znovu připraveno školení tohoto plemene. 

Doplnil Pavel Wieder – pozval zástupce klubu na připravovaný Aktiv chovatelských klubů s  

ÚOK  , kde bude pro tuto problematiku větší prostor. 

JUDr. Michal Danišovič, delegát okresu Mělník – reagoval na diskusní příspěvek Dušana 

Pitrmoce, konferenci nepřísluší rozhodovat o ustanovení nebo zrušení klubu, konference může 

doporučit ÚOK chovatelů holubů, aby se tímto problémem zabývala a do příští konference 

odbornosti tento problém vyřešila. Vyplývá to ze Stanov, do nových stanov je navrhováno, aby 

komise měla rozhodovací právo nejen o zřizování nových klubů, ale i o názvu klubu. Do nových 

stanov bylo navrhováno i nové poměrné zastupování členů jiným poměrem, dle členské základny 

v jednotlivých okresech, spolcích. Valná hromada toto neschválila. Je stanoveno na každých 350 

členů ve spolku, je jeden delegát s hlasem rozhodujícím. V novém občanském zákoníku je 

stanoveno, že každý delegát musí být zvolen stejným počtem hlasů. 

Leoš Nezval, zástupce klubu chovatelů holubů koburských skřivanů a římanů – ÚOK chovatelů 

holubů by měla zvážit bodové hodnocení a posuzování holubů. 

Reagoval Pavel Wieder – posuzování není o bodech, je o tom jak se holubi zařadí do jaké třídy, 

body to neřeší. Vysvětlil posuzování holubů oběma způsoby. Šlechtění a plemenitba to je na 

klubech, větší prostor bude na Aktivu chovatelských klubů v červnu v Litovli. 

Dr. Sylvestr Chrastil – srovnával posuzování oběma způsoby, doporučil zvážit posuzování 

holubů evropským způsobem, posuzování by mělo být v celé EE stejné, hrozila by izolace 

českého holubářství, v okolních státech se tímto způsobem posuzuje. Navrhl změnit způsob 

posuzování holubů na našich výstavách. 

Na toto téma se rozvinula široká debata, ke které se vyjádřilo několik delegátů. 

Slavibor Petržílka, delegát okresu Louny – vznesl dotaz na posuzování holubů v barvách, které 

nejsou uznány ve vzorníku, nepostupovalo se podle schválené směrnice 

Reagoval Pavel Wieder – doporučil příteli Petržílkovi seznámit se s předpisem „Směrnice pro 

posuzování holubů na výstavách ČSCH „ která tuto možnost řeší. 

Oldřich Vízek – na minulé valné hromadě navrhoval, aby automaticky byli navrhováni 

předsedové odborných komisí do ÚV ČSCH, vznesl dotaz na JUDr. Michala Danišoviče 

JUDr. Michal Danišovič, delegát okresu Mělník – současné stanovy toto umožňují a předsedové 

ÚOK mohou na valné hromadě kandidovat. 

Reagoval Oldřich Vízek s doplňujícím dotazem, zda budou na valné hromadě předkládány nové 

stanovy. 



Reagoval JUDr. Michal Danišovič, delegát okresu Mělník – na valné hromadě, nové stanovy 

předkládány nebudou. Komise pro novelizaci stanov je měla předložit do 31. března 2013 a to 

komise učinila.  

Po vyčerpání diskusních příspěvků vyzval Pavel Wieder předsedu návrhové komise k předložení 

návrhu na usnesení. 

Ad. 16). Usnesení 
Návrh na usnesení předložil Ing. Václav Krůta –  

Usnesení z Ústřední konference delegátů odbornosti chovatelů holubů konané dne 30. 

března 2013 v Pardubicích. 

Pozváno: 75 delegátů z okresních a oblastních organizací ČSCH a 28 zástupců klubů  

Zúčastnilo se: 45 delegátů z pozvaných okresních a oblastních organizací ČSCH a 21 zástupců 

klubů chovatelů holubů 

Při hlasování o usnesení přítomno - 38 delegátů s hlasem rozhodujícím  

A). Konference schvaluje: 

1. Program konference a jednací řád 

2. dále schvaluje tyto pracovní komise: 

 Mandátovou komisi ve složení – Ondřej Matouš, Stanislav Brückner a Miroslav Kafka 

Návrhovou komisi ve složení – Ing. Václav Krůta, Ing. Miroslav Otruba a Jaroslav Vlček st. 

Volební komisi ve složení – JUDr. Michal Danišovič, Ing. Karel Král a Jiří Ludvík 

3. Zprávu revizní komise ÚOK chovatelů holubů za rok 2012, kterou přednesl František Král 

4. Volební řád pro volby do ÚOK chovatelů holubů a revizní komise odbornosti pro rok 2013 

5. Zvolené členy nové ÚOK chovatelů holubů, ve složení: Jiří Holaň, Jiří Kristek, Ondřej 

Matouš, Alexandr Veselý, Bc. a Pavel Wieder 

6. Zvolené členy revizní komise odbornosti chovatelů holubů, ve složení: Václav Krůta, Ing. a 

Oldřich Vízek  

7. Konference odbornosti chovatelů holubů pověřuje ÚOK chovatelů holubů rozhodnutím o 

systému hodnocení holubů na výstavách pořádaných ČSCH od 1. ledna 2014 

8. Udělená ocenění pro úspěšné chovatele – titul „Mistr ČR v chovu holubů na roky 2013 – 

2014“ – pro chovatele Pavla Bartáka, Stanislava Brücknera a Karla Šmacha  

B). Bere na vědomí: 

1. Zprávu předsedy sboru posuzovatelů Jiřího Holaně o činnosti za rok 2012 

2. Zprávu Miroslava Petrovského o činnosti standardové komise 



3. Zprávu místopředsedy ÚOK chovatelů holubů Ondřeje Matouše o činnosti klubů a finančním 

hospodaření ÚOK chovatelů holubů v roce 2012 

4. Zprávu Ing. Miroslava Otruby o uznaných plemenných chovech na roky 2013 - 2014  

5. Zprávu Bc. Alexandra Veselého o mezinárodní činnosti ÚOK chovatelů holubů v sekci EE 

chovatelů holubů za rok 2012 

6. Zprávu předsedy ÚOK chovatelů holubů Pavla Wiedera o činnosti za rok 2012 

7. Diskusní příspěvky delegátů a zástupců Klubů chovatelů holubů 

C). Konference doporučuje: 

1. ÚOK chovatelů holubů vysílat na mezinárodní školení posuzovatelů oficiální delegaci 

posuzovatelů holubů, na toto školení bude ÚOK chovatelů holubů finančně přispívat 

D). Konference ukládá: 

1. Naplnit plán práce a rozpočet ÚOK chovatelů holubů na rok 2013 

2. Nadále podporovat veterinární prevenci v plemenných chovech 

3. Předsedovi ÚOK chovatelů holubů řešit s ÚV ČSCH stejný počet delegátů konference podle 

stejného klíče jako na VH ČSCH 

4. ÚOK chovatelů holubů dořešit stížnost Klubu chovatelů holubů rejdičů a racků, seznámit 

s řešením příští konferenci delegátů odbornosti chovatelů holubů 

5. Řešit nánožní kroužky se sekretariátem ÚV ČSCH 

6. Graficky upravit dvojjazyčnou verzi webových stránek Svazu v sekci holubů 

Po doplnění připomínek k tomuto usnesení, bylo usnesení schváleno 33 delegáty a 5 delegátů se 

zdrželo 

 Členové návrhové komise: 

 Ing. Václav Krůta 

Ing. Miroslav Otruba 

 Jaroslav Vlček, starší  

Ad. 17). Závěr 
Po vyčerpání všech příspěvků a připomínek nově zvolený předseda ÚOK chovatelů holubů Pavel 

Wieder poděkoval všem za účast, popřál všem účastníkům mnoho chovatelských úspěchů, 

pevného zdraví a jednání Ústřední konference delegátů odbornosti chovatelů holubů ukončil. 

Celý záznam této Konference je elektronicky zaznamenán a uložen na Sekretariátu ÚV ČSCH v 

Praze. 

Zapsal: Tomáš Marušák, tajemník ÚOK chovatelů holubů 


